

Практически всегда считается, что чем выше уровень безработицы, тем хуже экономическая ситуация и ниже уровень жизни населения. Несмотря на существенное снижение показателей безработицы в Ставропольском крае, эта проблема по-прежнему остается одной из главных проблем социально-экономического развития региона. По уровню безработицы Ставропольский край находится на 22 месте в Российской Федерации. Уровень общей безработицы (по методологии МОТ) составляет 6,0 % (РФ – 6,6 %, СКФО – 15,0 %). Снижению уровня безработицы на Ставрополье может содействовать реализация Государственной программы, а также привлечение инвестиций в Ставропольский край и более эффективная координация деятельности государственных органов службы занятости и негосударственных организаций края, оказывающих услуги по содействию занятости населения.

### **ESSENCE AND UNEMPLOYMENT TENDENCIES IN STAVROPOL TERRITORY**

**Karamalieva E.A., Tokareva G.V., Bezgina Yu.A.**

FSBEI HPE «Stavropol State Agrarian University», Stavropol, Russia (355017, h.12, cross-street Zootechnichesky, town Stavropol) E-mail: juliya.bezgina@mail.ru

Unemployment rate – one of the most important characteristics reflecting national economy or the region. It is one of the major indicators on which it is possible to judge state of the economy at present. Practically always it is considered that the unemployment rate is higher, the economic situation is worse and the population standard of living is lower. Despite essential decrease in indicators of unemployment in Stavropol Territory, this problem still remains to one of main social and economic development of the region. On unemployment rate Stavropol Territory is on the 22nd place in the Russian Federation. Level of the general unemployment (on methodology the SPENDTHRIFT) makes 6,0 % (the Russian Federation – 6,6 %, North Caucasus federal district – 15,0 %). Decrease in unemployment rate to Stavropol Territory can be promoted by realization of the State program, and also attraction of investments into Stavropol Territory and more effective coordination of activity of government bodies of an employment service and the non-state organizations of edge rendering services in assistance to employment of the population.

### **МОДЕЛЬ ОРГАНИЗАЦИИ ТЕХНОЛОГИЧЕСКОГО РАЗВИТИЯ ПРОИЗВОДСТВА НА ОСНОВЕ ВЗАИМОДЕЙСТВИЯ ПРОМЫШЛЕННОГО ПРЕДПРИЯТИЯ И ВУЗА**

**Карастелев Б.Я., Малиновская Ю.А., Якубовский Ю.В., Яценко П.А.**

ФГАОУ ВПО «Дальневосточный федеральный университет», Владивосток, Россия (690950, г. Владивосток, ул. Суханова, 8), e-mail: kbj1946@mail.ru

Конкурентоспособность современного промышленного предприятия во многом зависит от его способности активно внедрять в производство достижения научно-технического прогресса. В статье предложена модель технологического развития производства, основанная на взаимодействии промышленного предприятия и вуза при поддержке государства, а также представлены результаты практического использования модели на примере крупного лесопромышленного предприятия. Предлагаемая модель показывает связи организационного и технологического взаимодействия между промышленным предприятием, вузом и государством в процессе перехода промышленного предприятия на новый технологический уровень. Предполагается, что такая модель поможет выстроить необходимое информационное пространство для своевременного обеспечения качественного и количественного анализа основных составляющих процесса продвижения технологических разработок каждым из участников в целях наилучшего использования результатов научно-технического прогресса. Возможность реализации на практике предложенной модели организации технологического развития производства продемонстрирована через опыт взаимодействия ОАО «Приморсклеспром», ДВФУ и Министерства образования и науки РФ.

### **ORGANIZATIONAL MODEL OF TECHNOLOGICAL DEVELOPMENT OF PRODUCTION ON THE BASIS OF INTERACTION OF AN INDUSTRIAL ENTERPRISE AND UNIVERSITY**

**Karastelev B.Y., Malinovskaya Y.A., Yakubovskiy Y.V., Yatsenko P.A.**

Far Eastern Federal University, Vladivostok, Russia (690950, Vladivostok, street Sukhanova, 8), e-mail: kbj1946@mail.ru

Competitiveness of the modern industrial enterprise in many respects depends on its active ability to introduce in production achievements of technological progress. In the article the model of technological development of the production, based on interaction of the industrial enterprise and university is offered, and also results of practical use of the model on the example of the large timber industry enterprise are presented. The offered model shows communications of organizational and technological interaction between the industrial enterprise, university and the state in the course of transition of the industrial enterprise to new technological level. It is supposed that this model will help to build necessary information space for timely providing the qualitative and quantitative analysis of the main components of process of advance of technological development with each of participants for the best use of results of technological progress. Possibility of realization in practice of the offered model of the organization of technological development of production is shown through experience of interaction of Primorsklesprom, DVFU and the Ministry of Education and Science of the Russian Federation.